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Burmistrz Teresa Substyk i Andrzej Winiarski, dyrektor RZGW Gdańsk chwilę 
po podpisaniu dokumentu. Stoją od lewej: Leszek Turowski, Żaneta Marciniak - 
Zwolińska - przedstawiciele RZGW Warszawa, Stanisław Wroński, ekspert, były 
pełnomocnik marszałka województwa ds. rewitalizacji dróg wodnych, Barbara 
Białkowska, zastępca burmistrza, Bartłomiej Czaki, przewodniczący rady miejskiej, 
Alina Kowalska, skarbnik gminy, Iwona Konopa, dyrektor Wydziału Inwestycji 
i Planowania Przestrzennego, Mirosław Gębski, pełnomocnik burmistrza.

Burmistrz Teresa Substyk podpisała 
13  paźdz iernika  l i s t  in tencyjny 
z  P a ń s t w o w y m  G o s p o d a r s t w e m 
Wodnym Wody Polskie. Dokument 
dotyczy współpracy w ramach realizacji 
budowy nabrzeża przeładunkowego na 
Wiśle  w Solcu Kujawskim wraz 
z zapleczem logistyczno-magazynowym.

Strony uznając potrzebę rozwoju 
potencjału gospodarczego Wisły jako 
szlaku komunikacyjnego oraz wspierania 
dobrych praktyk w zakresie popularyzacji i 
promocji żeglugi śródlądowej, podejmą 
działania zmierzające do utworzenia 
nabrzeża przeładunkowego na Wiśle 
w Solcu Kujawskim i poprawy warunków 
żeglugowych na rzece. Wody Polskie 
zadeklarowały między innymi wymianę 
wiedzy, informacji, opinii, doświadczeń 

i dobrych praktyk w celu opracowania 
koncepcji zagospodarowania nabrzeża 
przeładunkowego wraz z określeniem jego 
funkcji oraz rodzaju zaplecza technicznego 
n i e z b ę d n e g o  d o  o b s ł u g i  fi r m 
l o g i s t y c z n y c h ,  w s p a r c i e  d z i a ł a ń 
promocyjnych i informacyjnych oraz 
podjęcie działań w kierunku poprawy 
warunków żeglugowych na odcinku drogi 
wodnej Wisły objętym projektem. To 
ostatnie, w ramach dostępnych środków 
finansowych i technicznych.

Dokument do podpisu w imieniu 
Krzysztofa Wosia, prezesa PGW Wody 
Polskie, przekazał Andrzej Winiarski, 
d y r e k t o r  R e g i o n a l n e g o  Z a r z ą d u 
Gospodarki Wodnej w Gdańsku. Miało to 
miejsce podczas posiedzenia Zespołu ds. 
Żeglugi Śródlądowej i Turystyki Wodnej 

Dokończenie na str. 3

To jest
dobry projekt

Takie są wyniki wyborów do 
Sejmu RP uzyskane w naszej gminie 
przez  ogó lnopolsk ie  komite ty 
wyborcze. Nieco więcej szczegółów 
o wyborach na str. 4.
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Dyżury aptek

Do 22 PAŹDZIERNIKA
„W Przychodni” (ul. Powstańców 7a)

23 - 29 PAŹDZIERNIKA
„Wracam do Zdrowia (ul. Leśna 12)

30 PAŹDZIERNIKA - 5 LISTOPADA
„Pod Orłem” (ul. 23 Stycznia 12)

Kitku w Mieście 
Wolontariusze z Solca 

składają serdeczne 
podziękowanie firmie

SOLBET Sp. z o.o.
w Solcu Kujawskim

za bezinteresowną pomoc 
finansową w leczeniu

50 kotów.

Rodzina Wojciechowskich 
składa serdeczne 

podziękowania na ręce Pana 
Prezesa, Doktora Honoris 

Causa MARKA 
MAŁECKIEGO za wszelkie 

wsparcie finansowe.

Pod koniec września w Ogólnopolskim 
Dniu Głośnego Czytania bibliotekę Szkoły 
Podstawowej nr 1 odwiedziły klasy II b i I 
d. Tego dnia w bibliotece pojawiła jesienna 
się dekoracja owocowo-warzywna a pani 
Grażyna z biblioteki czytała dzieciom 
wiersze Jana Brzechwy, Juliana Tuwima 
i Rafała Witka o warzywach. Dzieci 
chętnie rozmawiały o wartościach 
o d ż y w c z y c h  o w o c ó w  i  w a r z y w, 
podkreślając ich znaczenie dla naszego 
zdrowia.

Głośno
czytali

W poniedziałek 2 października soleccy 
seniorzy po raz kolejny wzięli udział w 
i n a u g u r a c j i  r o k u  a k a d e m i c k i e g o 
Uniwersytetu Trzeciego Wieku Wyższej 
Szkoły Gospodarki w Bydgoszczy filii 
w Solcu Kujawskim. 

Wykładem dr Katarzyny Grysińskiej-
Jarmuły pt. „Religie. Poznanie kluczem 
do zrozumienia”,  seniorzy zostal i 
wprowadzeni w zagadnienie podobieństw i 
różnic pomiędzy najważniejszymi 
religiami świata. Poznanie podstawowych 
reguł, zasad, każdej z religii jest podstawą 
do lepszego zrozumienia jej wyznawców. 

Jest to szczególnie istotne obecnie, gdy w 
naszych społecznościach lokalnych 
pojawiają się osoby różnych narodowości i 
wyznań. 

Szeregi słuchaczy soleckiej filii UTW 
zasiliły kolejne osoby. Świadczy to o 
niesłabnącej popularności uniwersytetu i 
jest potwierdzeniem, że idea uczenia się 
przez całe życie, jest bliska soleckim 
seniorom.

Wykład
inauguracyjny

UNIWERSYTET TRZECIEGO WIEKU

Pierwszy, powakacyjny miesiąc pracy 
w Przedszkolu Publicznym „Promyczek” 
upłynął pod znakiem bardzo intensywnej 
pracy i cudownej zabawy. Wrzesień to 
miesiąc, w którym w „Promyczku” zawsze 
s t a w i a j ą  n a  b e z p i e c z e ń s t w o 
przedszkolaków, dlatego w placówce gościli 
s t r a ż a c y  z  n a s z e j  O S P i  z o s t a ł a 
przeprowadzona próba ewakuacyjna. 
Kole jnymi  gośćmi  by l i  po l ic janc i 
z Komendy Miejskiej Policji w Bydgoszczy, 
którzy ze wszystkimi przedszkolakami 
u t r w a l a l i  z a s a d y  b e z p i e c z n e g o 
przechodzenia przez jezdnię. Z kolei dla 
podniesienia swoich umiejętności z zakresu 
pierwszej pomocy dzieciom, wszyscy 
nauczyciele wzięli udział w profesjonalnym 
szkoleniu z ratownikiem medycznym. 
Wrzesień to  także,  a  może przede 
w s z y s t k i m ,  ś w i ę t o  w s z y s t k i c h 
przedszkolaków, a w szczególności dzieci, 
które obchodziły Dzień Przedszkolaka 
pierwszy raz. W promyczkowej drużynie 
powitano „Żabki” oraz „Rybki”. 29 
września przedszkole obchodziło także 
Ogólnopolski Dzień Głośnego Czytania 
i dzieci wysłuchały wiersze i bajki czytane 
przez Joannę Franciszkowską z księgarni 
„Arisa” oraz panie z Biblioteki Publicznej. 
Punktem kulminacyjnym był konkurs 
rozwijający umiejętności recytatorskie pt. 
"Brzechwa dzieciom - dzieci Brzechwie". 
Najstarsze przedszkolaki wspaniale 
deklamowały takie wiersze J. Brzechwy, jak 
„ L e ń ” ,  „ E n t l i c z e k  –  p e n t l i c z e k ” , 
„Samochwała”, „Mucha”, „Jak rozmawiać 
trzeba z psem” czy „Na straganie”.

Pod znakiem
pracy i zabawy

Trwa realizacja zadania pn.: „Przebudowa 
odcinka ulicy Kujawskiej (droga gminna nr 
051038C)  o  d ług .  447 ,0  m w So lcu 
K u j a w s k i m ” .  I n w e s t y c j a  z o s t a ł a 
dofinansowana ze środków pochodzących 
z  Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg, na 
podstawie umowy o dofinansowanie z dnia 25 
maja 2023 r. Koszt inwestycji: 2.556.707,72 zł 
w tym: kwota dofinansowania: 895.477,00 zł, 
wkład własny gminy: 1.661.230,72 zł. 
W ramach zadania  zos taną  wykonane 
następujące prace: całkowita rozbiórka 
konstrukcji jezdni, wykonanie nowej jezdni 
o szer. 6,0 m i konstrukcji KR3 ze spadkami 

podłużnymi i poprzecznymi, zapewniającymi 
spływ wód opadowych w teren, budowa, po 
stronie zachodniej jezdni, chodnika o szerokości 
1,50 m z kostki betonowej, budowa kanalizacji 
sanitarnej. Okres realizacji: kwiecień 2023 r. – 
grudzień 2023 r.
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gdańskiego RZGW, który po raz kolejny 
obradował w Solcu Kujawskim.

Ideę projektu budowy nabrzeża 
p r z e d s t a w i ł  M i r o s ł a w  G ę b s k i , 
pełnomocnik burmistrza. Mówił, że projekt 
to nie tylko samo nabrzeże przeładunkowe. 
Należy go rozpatrywać w szerszym 
kontekście. W polu widzenia trzeba mieć 
poprawę żeglowności Wisły i budowę 
n o w y c h ,  s z e r o k o d e n n y c h  b a r e k 
pływających w oparciu o zeroemisyjny 
napęd wodorowy. Tak więc trzeba mieć po 
czym pływać, mieć czym pływać i mieć do 
czego przypływać. Na zakończenie 
M. Gębski podziękował wszystkim 
osobom i instytucjom zaangażowanym 
w działania zmierzające do realizacji 
p ro j ek tu ,  k tó rego  p rzygo towan ie 
dokumentacj i  zos ta ło  wpisane  do 
Krajowego Programu Żeglugowego do 
2 0 3 0  r .  i  i n n y c h  d o k u m e n t ó w 
strategicznych. 

- To jest świetny pomysł na to, by Wisła 
mogła żyć, nie tylko przyrodniczo, ale 
i  g o s p o d a rc z o .  P o m y s ł ,  k t ó r y  m i 
przedstawiono od razu mi się spodobał, 
spowodował chęć do współpracy. To co 
robicie prawie od dwóch lat drobnymi 
krokami, nie jest od przypadku do 
przypadku, ale jest codzienną pracą. Jest 
wielka szansa, że projekt zostanie 
zrealizowany – podkreślił A. Winiarski.

Burmistrz poinformowała również 
o podpisaniu drugiego listu intencyjnego, 
ma j ącego  związek  z  dz i a ł an i ami 
zmierzającymi do budowy w Solcu 
Kujawskim nabrzeża przeładunkowego. 
Partnerem jest Baltic Hub Container 
Terminal, jeden z czołowych operatorów 
terminali kontenerowych, obsługujący Port 
Gdański. Z dokumentu wynika, iż strony 
zobowiązują się do wymiany informacji 
w celu opracowania koncepcji budowy 
nabrzeża przeładunkowego, wspierania 
rozwoju transportu z wykorzystaniem 
żeglugi śródlądowej oraz zastosowania 
technologii wodorowej w zakresie budowy 
jednostek z napędem o neutralnym 
oddziaływaniu na środowisko.

W imieniu Baltic Hub list podpisali 
Charls Baker ,  dyrektor generalny 
i członek zarządu oraz Adam Żołnowski 
dyrektor finansowy i członek zarządu.

Dokończenie ze str. 1

To jest
dobry projekt

Gmina Solec Kujawski znalazła się 
w gronie laureatów nagrody marszałka Lider 
BRD. Nagrody wręczono w czasie uroczystej 
gali podczas III Kujawsko-Pomorskiego 
Sympozjum Bezpieczeństwa Ruchu 
Drogowego i Ratownictwa Medycznego. 11 
października w auli Politechniki Bydgoskiej 
odebrała ją burmistrz Teresa Substyk. Lider 
BRD to wyróżnienie wręczane corocznie 
w następujących kategoriach: Powiat 
przyjazny rowerzystom, Gmina przyjazna 
rowerzystom, Samorząd świecący dobrym 
przykładem, Bezpieczne rozwiązania 
infrastrukturalne, Lokalne inicjatywy 
i Innowacje w dziedzinie BRD. Solec 
Kujawski został nagrodzony w kategorii 
Gmina przyjazna rowerzystom. W gminie 
jest prawie 23 km ścieżek rowerowych. 
Z tego na drogach gminnych - prawie 12,9 
km, na wojewódzkich - 7,6 km i na 
powiatowych - 2,1 km.

Solec przyjazny
rowerzystom

P o d c z a s  p o s i e d z e n i a  F o r u m 
S a m o r z ą d o w e g o  Wo j e w ó d z t w a 
Kujawsko-Pomorskiego, które odbyło się 4 
października w Toruniu, marszałek Piotr 
Całbecki wręczył akty powołania 32. 
nowym członkom Europejskiego Korpusu 
Radnych Gmin i Powiatów. W gronie tym 
znalazł się przedstawiciel soleckiej rady 
miejskiej Adam Michalak. Jak mówił 
marszałek, osoby te będą w swoich 
lokalnych społecznościach ambasadorami 
spraw europejskich. Korpus radnych jest 
nową inicjatywą Forum Samorządu 
naszego województwa, wzorowaną na 
rozwiązaniach stosowanych we francuskiej 
Normandii. Na forum przedstawiono też 
rezultaty wdrażania unijnej polityki 
spójności na lata 2014-2020 oraz założenia 

nowego programu 
regionalnego 2021-
2 0 2 7 .  P o n a d t o 
p r z e d s t a w i c i e l e 
osiemnastu partnerstw 
współrealizujących z 
s a m o r z ą d e m 
w o j e w ó d z t w a 
d e d y k o w a n ą 
p o s z c z e g ó l n y m 
obszarom regionu 
po l i tykę  t e ry tor ia lną  -  związków 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych 
i  obsza rów prowadzen ia  po l i tyk i 
terytorialnej - odebrali zaświadczenia 
o alokacji środków w ramach Funduszy 
Europejskich dla Kujaw i Pomorza 
(FEdKP) 2021-2027.

Solecczanin
w korpusie radnych

W nocy z 28 na 29 października 
zmieniamy czas z letniego na zimowy. 
Pamiętajmy o przesunięciu wskazówek 
zegarków z godz. 3.00 na godz. 2.00. Jest to 
dobra wiadomość dla wszystkich lubiących 
pospać dłużej. Jednak nie ma nic za darmo. 
W ten sposób „odzyskamy” godzinę, którą 
„straciliśmy” przy marcowej zmianie czasu 
z zimowego na letni. 

Zmiana
czasu

Koledze Władysławowi 
Kwiatkowskiemu serdeczne wyrazy 
współczucia z powodu śmierci siostry

Śp. Zofii Rogali

przekazują 

Koleżanki i koledzy z Klubu Seniora 
„Szarotka”

Fot. Mikołaj Kuras
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Kontynuując spacer w górę ulicy 
Marszałka Piłsudskiego (obecnie ul. 23 
Stycznia), zatrzymamy się przy kamie-
nicy oznaczonej w dwudziestoleciu 
międzywojennym numerem 25. Znajdo-
wała się tam piekarnia prowadzona 
przez Antoniego Zielińskiego. W tym 
czasie w Solcu Kujawskim znajdowało 
się kilka piekarni, które prowadzili 
także: Ksawery Katlewski, Rudolf 
Blum, Rudolf Fromberg czy Henryk 
Wojtschak. Warto dodać, że w widocz-
nym na zdjęciu budynku sprzedawano 
gotowe wypieki.  Sama piekarnia 
znajdowała się za kamienicą – w głębi 
podwórza. Według tablicy umieszczonej 
na ścianie budynku, wewnątrz znajdo-
wała się także kawiarnia. Właściciel 
piekarni – Antoni Zieliński, przyjechał 
do naszego miasta pod koniec lat 20. Był 
członkiem Towarzystwa Gimnastyczne-
go „Sokół” oraz Kurkowego Bractwa 
Strzeleckiego. Z powodzeniem startował 
w przetargach na dostawę pieczywa dla 
uczestników odbywających się w Solcu 
letnich obozów wojskowych. Także 
u Zielińskich „za sznekę z glancem” – 
czyli drożdżówkę z lukrem śpiewała 
młodziutka Irenka Wiśniewska (Irena 

Solec na starej fotografii (24)

Santor). Niestety, Antoni Zieliński jako 
polski patriota został zamordowany 
przez Niemców w październiku 1939 
roku.

Jak widać na wykresie zamieszczonym 
na pierwszej stronie najwięcej głosów 
w wyborach do Sejmu RP oddaliśmy na 
KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY 
KOALICJA OBYWATELSKA PO .N IPL 
ZIELONI (38,99 proc.), jako drugi 
z wynikiem 25,71 proc. był KOMITET 
W Y B O R C Z Y  P R A W O 
I  S P R AW I E D L I W O Ś Ć ,  t r z e c i  - 
KOALICYJNY KOMITET WYBORCZY 
TRZECIA DROGA POLSKA 2050 
SZYMONA HOŁOWNI - POLSKIE 
STRONNICTWO LUDOWE otrzymał 
14,98 proc. głosów solecczan. Kolejne 
miejsca uzyskali KOMITET WYBORCZY 
NOWA LEWICA – 9,98 proc. i KOMITET 
W Y B O R C Z Y K O N F E D E R A C J A 
W O L N O Ś Ć  I  N I E P O D L E G Ł O Ś Ć 
z wynikiem 7,35 proc. Pozostałe komitety 
wyborcze, na które mogliśmy oddać głos tj. 
KOMITET WYBORCZY POLSKA JEST 
JEDNA i  KOMITET WYBORCZY 
BEZPARTYJNI SAMORZĄDOWCY 
uzyskały odpowiednio 1,53 i 1,52 proc. 
W wyborach do Senatu RP najwięcej 
głosów oddaliśmy na Andrzeja Kobiaka 
(59,39 proc.) startującego z listy Koalicji 

Obywatelskiej. Reprezentujący Prawo 
i Sprawiedliwość Radosław Kempinski 
otrzymał 26,08 proc. głosów, Krystyna 
Jarocka z Konfederacji uzyskała 14,53 
proc. głosów.

A j a k a  b y ł a  f r e k w e n c j a ?  1 5 
października do urn poszło 73,87 proc. 
mieszkańców naszej gminy uprawnionych 
do głosowania czyli 8 745 z 11 839. 
W powiecie najwyższą frekwencję 
zanotowało Osielsko, gdzie zagłosowało 
86,72 proc. uprawnionych. Frekwencja 
w powiecie wyniosła  76,74 proc. , 
w województwie 71,75 proc., a w Polsce – 
74,38 proc.

Koalicja Obywatelska najwyższe 
poparcie uzyskała w OKW nr 8 - 43,37 
proc., najniższe w OKW nr 11 – 26,88 
proc. Najwięcej głosów na liście uzyskał 
Krzysztof Brejza (1396), drugi był Paweł 
Olszewski (737), trzeci - solecczanin - 
Tomasz Pacek (459). Najwięcej głosów 
na liście Prawa i Sprawiedliwości 
otrzymali: Łukasz Schreiber (433), 
Paweł Szrot (428), Grażyna Szabelska 
(334). W wypadku Trzeciej Drogi 
pierwsza trójka to Norbert Petrykowski 

(544), Agnieszka Kłopotek (202) i 
Dariusz Kurzawa (85). Najlepszy wynik 
wśród kandydatów z listy Nowej Lewicy 
jest udziałem Krzysztofa Gawkowskiego 
(381), następna jest Karolina Kozłowska 
(145), a trzeci Jan Szopiński (60). Jeszcze 
tylko Konfederacja przekroczyła 5 proc. 
próg wyborczy. Najwięcej głosów oddano 
na Marcina Sypniewskiego (292). Druga 
była mieszkanka Solca Kujawskiego 
Karolina Berdysiak (61), trzecia Izabela 
Kawka (40). Z tej listy startował także 
k o l e j n y  s o l e c c z a n i n  –  M i c h a ł 
Wróblewski, na którego oddano 17 
głosów.

Jeśli chodzi o poparcie komitetów, 
które znalazły się nad progiem wyborczym, 
na Prawo i Sprawiedliwość procentowo 
najwięcej głosów oddano w OKW nr 12 – 
31,21 proc., na Trzecią Drogę w OKW nr 11 
– 18,28 proc., na Nową Lewicę w OKW nr 
11 i na Konfederację w OKW nr 12 – 10 
proc.

Razem z wyborami przeprowadzono 
referendum. Wzięło w nim udział 32,47 
uprawnionych. Najwyższą frekwencję 
odnotowano w OKW nr 12 – 37,77 proc., 
a najniższą w OKW nr 8 – 29,31 proc. 
Jeszcze tylko w komisji nr 11 frekwencja 
wyniosła poniżej 30 proc. W pozostałych, 
na pytania referendalne odpowiedziało od 
30 do 34,77 proc. solecczan. Na każde 
p y t a n i e  z d e c y d o w a n a  w i ę k s z o ś ć 
udzielonych odpowiedzi była negatywna. 
Odsetek odpowiedzi „NIE” zawierał się 
w granicach od 94,56 proc. w pytaniu o 
wiek emerytalny, do 96,67 proc. w pytaniu 
dotyczącym migrantów.

Jak zagłosowaliśmy
w wyborach i referendum

4  paźdz ie rn ika  uczn iowie  Szko ły 
Podstawowej nr 1 po raz kolejny wzięli udział w 
sprzątaniu Małej Ojczyzny - tym razem w VI 
edycji ekologicznej inicjatywy #Sprzątamy dla 
Polski!”. Klasy IVa i IVc, wraz z Małgorzatą 
Walczak i Joanną Kocikowską, wyposażone 
w rękawiczki i worki  wyruszyły, aby sprzątać 
pobliskie Osiedle Toruńskie. Opiekunki wraz ze 
swoimi uczniami cieszą się, że dzięki nim, choć 
skrawek świata jest piękniejszy.
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Nauczyciele nagrodzeni przez burmistrza (od lewej): Joanna Derenda-Łukasik, 
Wiesław Nowak (Szkoła Muzyczna), Małgorzata Kaczan, Elżbieta Krawczun 
(Przedszkole „Promyczek”), Anna Szmagalska, Aleksandra Kruk, Piotr 
Dylewski (Szkoła Podstawowa nr 4), Małgorzata Niedźwiedzka, Anna Wojtasik 
(Szkoła Podstawowa nr 1).

Obchodzony 14 października Dzień 
Edukacji Narodowej jest okazją do 
złożenia życzeń wszystkim nauczycielom 
i pracownikom oświaty. Nie inaczej było 
we wtorek 17 października w urzędzie. 
Burmistrz Teresa Substyk nagrodziła 
wyróżniających się nauczycieli. W kilku 
słowach podkreśliła, że każdego roku 
nagradza nauczycieli, którzy w wyjątkowy 
sposób realizują swoją pasję nauczania, 
którzy swoją empatią i cierpliwością 
w o b e c  u c z n i ó w  z a s ł u g u j ą  n a 
uhonorowanie:

-  Ż y c z ę  w y t r w a ł o ś c i ,  z d ro w i a 
i cierpliwości. Młodzież jest wspaniała, ale 
te brylanty trzeba oszlifować i wskazać im 
drogę, żeby uczniowie dokonywali 
właściwych wyborów. Państwo potrafią 
wyłuskać z nich to co najlepsze, choć nie 
jest to łatwe zadanie. Dziękuję serdecznie 
za wszystko, co robicie dla młodego 
pokolenia.

Do szlifowania diamentów nawiązał 
Bartłomiej Czaki, przewodniczący rady 
miejskiej:

- To wy oprócz rodziców kształtujecie te 
młode charaktery. Dziękujemy wam za 
oddanie. Dzisiaj mamy szybkie i wirtualne 
czasy, a wy naprowadzacie uczniów na 
właściwą drogę. Chciałbym, żebyście 
przekazali od nas życzenia wszystkim 
pracownikom waszych szkół. Przecież nie 
tylko nauczyciele, ale i szatniarka, i woźny 
mają wpływ na to, jak dobrze funkcjonują 
nasze szkoły.

Alicja Żaguń, przewodnicząca Komisji 
Edukacji, Kultury i Sportu chciałaby, żeby z 
okazji święta edukacji spojrzeć na nią nieco 
szerzej:

- Stają mi również przed oczami 
nauczyciele heroiczni, nauczyciele czasów 
II wojny światowej, którzy uczyli w 
konspiracji, nauczyciele w czasie zaborów, 
c z ę s t o  n i e  z  w y k s z t a ł c e n i a  a l e  z 
przekonania. Rodzice uczący czytać i 
modlić się z polskich książek, choć za to 
groziły kary. Chciałabym, aby pamięć o 
tych bohaterach przyświecała także 
państwu.

Po przekazaniu dyplomów, kwiatów 
i gratulacji wszyscy pozowali do wspólnej 
fotografii.

Ze wszystkich wystąpień wynikało 
jasno jak ważni są pracownicy edukacji, nie 
tylko nauczyciele, ale też administracji 
i obsługi. Jak więc jest to liczna grupa 
w naszych szkołach i ile mają diamentów 
do oszlifowania? Garść statystyki.

W szkołach uczy 191 nauczycieli na 
niespełna 180 etatach – 64 w SP 1, 83 w SP 
4, 21 w Przedszkolu Promyczek i 23 
w Szkole Muzycznej. Ogółem w roku 
szkolnym 2022/2023 pracowały też 
w placówkach oświatowych prowadzonych 
przez gminę 64 osoby w administracji 
i  o b s ł u d z e .  D o  s o l e c k i c h  s z k ó ł 
podstawowych uczęszcza 1372 uczniów, 
z tej grupy w szkole muzycznej uczy się 106 
d z i e c i .  W g m i n n y m  p r z e d s z k o l u 
i oddziałach przedszkolnych w minionym 

roku szkolnym było 255 dzieci. Wszyscy 
mają do dyspozycji prawie 50 tys. m2, bez 
terenów zielonych – w tym 84 sale 
lekcyjne,  pracownie komputerowe 
i językowe. Na wyposażeniu placówek 
oświatowych jest m.in. 349 komputerów, 
zarówno do dyspozycji uczniów, jak 
i pracowników, 74 magnetofony do nauki 
języków, 79 tablic interaktywnych, 
p r o j e k t o r ó w  o r a z  z e s t a w ó w 
multimedialnych i dwa interaktywne 
dywany.

W budżecie gminy wydatki na zadnia 
związane z oświatą i wychowaniem 
stanowią największą jego część. W 2022 r. 
było to prawie 40 mln zł, co stanowiło 31 
proc. wydatków ogółem. Nie tylko 
w naszej gminie subwencja oświatowa nie 
wystarcza na ich pokrycie. Każdego roku 
gmina musi do oświaty dopłacać. Poza 
tym, utrzymanie bazy oświatowej to są 
kolejne koszty, do tego trzeba doliczyć 
również inwestycje. Ostatnio największą 
z nich, po budowie szkoły na Osiedlu 
Toruńskim, była rozbudowa Szkoły 
Podstawowej nr 4, która pochłonęła prawie 
8 mln zł, z czego dofinansowanie ze 
środków Rządowego Funduszu Inwestycji 
Lokalnych wyniosło 2,4 mln. zł, resztę 
pokryto z budżetu gminy.

O współpracy gminy ze szkołami 
opowiedziała Magdalena Rudna – 
Plewa, sekretarz gminy, sprawująca 
bezpośredni nadzór nad gminna oświatą:

-  Przynajmniej  raz w miesiącu 
spotykamy się z dyrektorami szkół. 
Omawiamy sytuację w każdej placówce. 
Mówimy o problemach, z którymi się 
borykają  i  po trzebach .  Kole jnym 
e l e m e n t e m  o p i e k i  s ą  d z i a ł a n i a 
p r o fi l a k t y c z n e  p r o w a d z o n e 
w przedszkolach i szkołach we współpracy 
z Gminną Komisją Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych. Szkolimy 
nauczycieli.  Szkoły bardzo chętnie 
włączają się w organizację różnych imprez, 
biorą udział w tych organizowanych przez 
urząd, jak choćby świąteczne jarmarki, 
uroczystości patriotyczne.

M. Rudna – Plewa zaznaczyła, że nie 
ma przepełnionych klas, gmina organizuje 
dowóz dzieci do szkół oraz zwraca koszty 
poniesione przez rodziców na dowóz 
uczniów niepełnosprawnych, co wiąże się 
z niemałymi kosztami - około 500 tys. zł na 
rok.

Kolejnymi zadaniami realizowanymi 
w ramach działań oświatowych jest 
wypłata stypendiów i zasiłków szkolnych 
oraz stypendiów dla uzdolnionych dzieci 
i młodzieży (w tym roku było to prawie 30 
tys. zł). Jeśli chodzi o pomoc socjalną, 
wypłacono 65 stypendiów socjalnych 
i cztery zasiłki szkolne. 

W szkołach realizowane są liczne 
programy np.  Narodowy Program 
Rozwoju Czytelnictwa, czy Laboratoria 
Przyszłości. Słowem w oświacie dzieje się 
naprawdę dużo.

Oświata - zadanie
ważne i kosztowne
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Soleckie Centrum Kultury

Noc Bibliotek w Bibliotece Publicznej 
zgromadzi ła  7  października  zarówno 
młodszych, jak i starszych mieszkańców 
naszego miasta. Wszystko za sprawą bogatego 
programu. 

W Fil i i  dla  Dzieci  dla  młodszych 
mieszkańców przygotowane zostały dwa 
s e a n s e  fi l m o w e .  C z a s  m i ę d z y  n i m i 
wykorzystany został na zajęcia plastyczne 
i ruchowe. 

W Bibliotece Głównej szereg atrakcji 
skupiał się wokół realizowanego w bibliotece 
projektu: „Śladami celebrytów okresu 
międzywojennego w Solcu Kujawskim”. 
W jego ramach uczniowie Szkoły Podstawowej 
nr 4 przygotowali grę mobilną: Solec: Odyseja 
międzyczasowa 1932. Sam projekt został 
dofinansowany ze środków Muzeum Historii 
Polski w Warszawie w ramach Programu 
„Patriotyzm jutra”.

Gra spotkała się z dużym zainteresowaniem. 
To, co najważniejsze, pozytywnie ocenili ją 
sami uczestnicy. Nadal można przyjść do 
biblioteki i rozpocząć grę. Potrzebny jest telefon 
z dostępem do internetu i modułem GPS. 
W bibliotece każdy uczestnik skanuje kod 
i rozpoczyna grę. 

Poza tym, uczestnicy Nocy Bibliotek mogli 
także wysłuchać ciekawego wykładu Jadwigi 
Bretes, która przedstawiła dwie spośród postaci 
będących bohaterami gry – Alinę Prus-
Krzemińską oraz Tadeusza Jabłońskiego. Była 
t a k ż e  r o z m o w a  z  u c z n i a m i ,  k t ó r z y 
przygotowywali grę.

Gra mobilna nie powstałaby, gdyby nie 
wsparcie Muzeum Solca – partnera projektu 
oraz Fundacji Good Culture, których wiedza 
merytoryczna i doświadczenie pozwoliły 
połączyć elementy historyczne z nowoczesnymi 
technologiami.

W Noc Bibliotek
było wiele atrakcji

Podobnie jak w ubiegłym sezonie, tak i w tym 
właśnie się rozpoczynającym w Soleckim Centrum 
Kultury rozpoczęły się zajęcia Akademii Aktywności. 
Jest to oferta skierowana do soleckich seniorów, 
w ramach której mogą oni uczestniczyć w takich 
zajęciach jak: kreatywny umysł, będący kontynuacją 
zeszłorocznego treningu pamięci, język angielski czy 
klub literacki. W tym roku do oferty Akademii 
dołączyły również wydarzenia pn. Rozmowy z..., 
czyli cykl spotkań i rozmów z ciekawymi, ważnymi, 
nietuzinkowymi postaciami, które na przestrzeni lat 
zostawiały fragment siebie w Solcu Kujawskim. 
Propozycje dla seniorów uzupełnia sekcja haftu 
krzyżykowego, choć warto zaznaczyć, że ma ona 
charakter ponadpokoleniowy i mogą w niej 
uczestniczyć również osoby młodsze. Haft - głównie z 
uwagi na koszty zakupu materiałów zużywalnych - to 
też jedyne odpłatne zajęcia dla seniorów w ramach 
Akademii Aktywności. Wszystkie pozostałe zajęcia 
prowadzący - Anna Śpica i Wojciech Elszyn - 
realizują nieodpłatnie. Organizatorzy zachęcają 
wszystkich soleckich seniorów do dołączenia do 
zajęć.

Kolejna oferta Akademii Aktywności jest 
skierowana do maturzystów. Ich celem jest pomoc 
w przygotowaniu do matury z języka polskiego. 
Współorganizatorem i prowadzącym zajęcia jest 
solecczanin, W. Elszyn - magister filologii polskiej, od 
la t  pracujący z  maturzystami i  młodzieżą 
przygotowującą się do innych egzaminów z języka 
polskiego, a także pisarzami w ramach kursów 
kreatywnego pisania, dobrego stylu itp. Zajęcia są 
prowadzone nieodpłatnie. Spotkania zaplanowane są 
raz w tygodniu po dwie godziny zegarowe. Kierowane 
są do soleckich maturzystów, bez względu na to, czy 
uczą się w Solcu czy poza nim.

Zapisy na zajęcia i szersze informacje w SCK (tel. 
52 387 01 57) lub u prowadzących (tel. 512 088 909).

Dla seniorów
i maturzystów

W sobotę 14 października w Soleckim 
Centrum Kultury wystąpił Piotr Bałtroczyk ze 
s tand-up'em pt .  „Starość nie jest  dla 
mięczaków”. Artysta rozpoczął niebanalnie od: 
„Dobry wieczór Państwu, nazywam się Piotr 
Bałtroczyk i jestem atrakcją, a wy jesteście dla 
mnie atrakcją, bez was czułbym się jak w domu, 
samotny i niepotrzebny”. Twierdzi, że początek 
jest ważny, być może nawet ważniejszy od 
końca. Choć dobrze, gdy koniec jest równie 
miły jak początek. Zatem ważne, by dobrze 
zacząć. Mamy nadzieję, że wszyscy, którzy 
w tym wydarzeniu uczestniczyli, świetnie się 
bawili.

Najważniejszy
jest początek

Sekcje SCK
Zachęcamy do zapoznania się z bogatą ofertą 

zajęć artystycznych przygotowanych przez Soleckie 
Centrum Kultury na sezon 2023/2024.

Zajęcia Zespołu Dziecięcego New Voices  
odbywają się w poniedziałki o godz. 16.00, Zespół 
Młodzieżowy Three One o godz. 17.00. Zajęcia 
prowadzi Sławomir Przybysz.

W każdy wtorek o godz. 16.00 i 17.00 pojawiła 
się nowość - zajęcia dla najmłodszych „MAMA I 
JA”- prowadząca Klaudia Plichta. Wśród licznych 
zajęć skierowanych do najmłodszych: ANGIELSKI 
DLA DZIECI - wtorki o godzinie 16.30 i 17.15, 
prowadząca – Daria Dec. We wtorki odbywają się 
również: SENSOSTWORY o godz. 16.00 i 17.00, 
prowadząca - Gabriela Walczak, KLUB PANA 
LITERKI I CYFERKI o godz. 16.30, prowadząca 
J o a n n a  T h e i s s  o r a z  S Z A C H Y  ( s e k c j a 
międzypokoleniowa) o godz. 16.30, prowadzący – 
Sławomir Jakubik.

Nowość dla dzieci to MAŁY CHEMIK - zajęcia 
odbywają się dwa razy w tygodniu w środy o godz. 
17.00 i 18.00 oraz w piątki o godz. 17.00 i 18.00 co 
dwa tygodnie, prowadząca - Joanna Pawełczak. 
W każdą środę zajęcia Formacji Dziecięcej 
GIGUSIE o godz. 16.45 i 17.45, prowadząca - 
Katarzyna Stamm.

W ofercie  nie  zabrakło również zajęć 
plastycznych. Dla młodszych dzieci KREATYWNI 
ODKRYWCY zajęcia w środy o godz. 16.30, 
p r o w a d z ą c a  -  G a b r i e l a  Wa l c z a k  o r a z 
KREATYWNE ORIGAMI w czwartki o godz. 
16.30, prowadząca - Joanna Theiss. Dla starszych 
dzieci zajęcia plastyczne odbywają się w środy 
o godz. 16.00 i 17.30 oraz czwartki 16.00 i 17.30, 

prowadząca – Agata Bądzielewska ,  grupa 
młodzieżowa spotyka się we wtorki o godz. 15.30, 
prowadzący – Henryk Kłosiński, który również 
prowadzi zajęcia plastyczne dla dorosłych BELLE 
ARTI w piątki o godz. 17.30 oraz sekcję dla 
seniorów ULTRAMARYNY we wtorki o godz. 
11.30.

SCK proponuje też zajęcia RZEŹBY (sekcja 
międzypokoleniowa) w poniedziałki o godz. 16.00 i 
środy o godz. 15.00, prowadzący - Janusz May.

W SCK odbywają się również zajęcia teatralne: 
dla dzieci TEATR MAŁEJ STOPY w środy o godz. 
17.30, prowadząca – Gabriela Walczak oraz dla 
młodzieży i dorosłych w piątki, prowadząca 
Dominika Cieślak.

W ofercie są jeszcze indywidualne lekcje 
śpiewu ,  prowadząca – Dominika Cieślak , 
indywidualne lekcje nauki gry na gitarze, 
p rowadzący  -  Bart łomiej  Podolak  oraz 
indywidualne lekcje gry na fortepianie , 
prowadzący – Sławomir Przybysz.

Wśród propozycji dla seniorów znajduje się 
Zespół Wokalny INWENCJA, prowadzący Tomasz 
Rudny, KLUB BYĆ KOBIETĄ w czwartki 
o godz.17.00, prowadząca - Marzanna Szewczyk.

Kino Kultura
zaprasza

Wyjątkowo w sobotę 21 października 
Kino Kultura zaprasza na dwa filmy:

17.00 – KOSMICI W MOJEJ SZKOLE 
- Animacja, science-fiction, od 6 lat.

19.00 – Doppelgänger. Sobowtór - 
Thriller, psychologiczny, polityczny, od 15 
lat.

Zaś w piątek 27 października Kino 
Kultura wyświetli:

17.00 –  MAGICZNA PODRÓŻ 
EMILY - Familijny, fantasy, od 7 lat.

19.00 – ZIELONA GRANICA - 
Dramat, od 15 lat.
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Wydawca dwutygodnika: 

Urząd Miejski, ul. 23 Stycznia 7, 

86-050 Solec Kujawski.

Tel. 52 - 387 - 01 - 32

e-mail: rzecznik@soleckujawski.pl

Redaguje Zbigniew Stefański.

Druk:                     Józef Śmigaj,

Solec Kujawski.

Sport i rekreacja

Mecz piłki nożnej juniorów młodszych: 
Wisełka Solec Kujawski – Polonia Bydgoszcz, 
21 października (sobota), godz. 11.00, boisko 
boczne;

Mecz piłki nożnej trampkarzy: Wisełka 
Solec Kujawski – Gwiazda II Bydgoszcz, 21 
października (sobota), godz. 14.00, boisko 
boczne;

Mecz piłki nożnej młodzików: Wisełka 
Solec Kujawski – Pelikan Szubin,  22 
października (niedziela), godz. 11.00, boisko 
boczne;

Zawody Pluszowego Misia klas I-III szkół 
podstawowych, 25 października (środa), godz. 
9.00, hala OSiR;

Zgrupowanie kadry dziewcząt Kujawsko – 
Pomorskiego Związku Koszykówki, 26 – 29 
października, kompleks OSiR;

Mecz III ligi piłki nożnej: Unia Drobex 
Solec Kujawski – Cartusia Kartuzy, 28 

października (sobota), godz. 12.00, stadion 
OSiR;

Mecz klasy A piłki nożnej: Unia II Solec 
Kujawski – Grom Osie, 28 października 
(sobota), godz. 15.00, stadion OSiR;

Mecz piłki nożnej juniorów młodszych: 
Wisełka Solec Kujawski – Notecianka Pakość, 
29 października (sobota), godz. 14.00, boisko 
boczne.

Kalendarz
imprez

Sezon III ligi brydża sportowego, w której 
gra solecka drużyna MLKS-u, rozpoczął się 
7 października. W ramach rozgrywek stratuje 12 
drużyn. Solecczanie mają za sobą trzy mecze. 
W pierwszym przegrali z drużyną Euroback 
Nakło 9,18:10,82, w drugim wygrali z BEMIX-
em Więcbork 19,65:0,35, a w trzecim ulegli 
Blotce Świecie 5,06:14,94. W naszym zespole 
wystąpili Małgorzata Bajerska – Wasilius, 
Filip Barnigiel, Rafał Borgula, Franciszek 
Szafranek, Mariusz Żurek i Tadeusz Żurek. 
Kolejne spotkania 19 listopada.

Na początek
sezonu

MLKS

Na boisku Orlik przy Szkole Podstawowej 
nr 1 w Solcu Kujawskim 4 października 
rozegrano Mistrzostwa Powiatu Bydgoskiego 
w piłce nożnej chłopców w kategorii Igrzysk 
Młodzieży Szkolnej (roczniki 2009 - 2010). 
W zawodach wzięły udział cztery drużyny. 
Tytuł Mistrzów Powiatu zdobyli uczniowie ze 
Szkoły Podstawowej nr 4 w Solcu Kujawskim, 
którzy wygrali dwa mecze oraz jeden mecz 
zremisowali. Drugie miejsce przypadło 
drużynie SP Łochowo, zaś trzecie SP Kruszyn. 
Tym samym solecczanie zdobyli prawo 
występu w ćwierćfinałach wojewódzkich. 
Organizatorami Mistrzostw byli MUKS „Start” 
Solec Kujawski oraz Ośrodek Sportu i Rekreacji 
w Solcu Kujawskim. Zespoły otrzymały 
puchary, medale, dyplomy, napoje i słodycze 
ufundowane przez Starostwo Powiatowe 
w Bydgoszczy.

Mistrzostwa
powiatu

W kompleksie Ośrodka Sportu i Rekreacji 
15 października odbył się Ogólnopolski Turniej 
Tenisa Stołowego. Jego organizatorem był 
Uczniowski Klub Sportowy „Top” w Solcu 
Kujawskim a zadanie dofinansowano ze 
środków Funduszu Rozwoju Kultury Fizycznej 
Ministerstwa Sportu i Turystyki w ramach 
Programu „Mikro Granty”. 

124. zawodników zagrało w dziesięciu 
kategoriach – od skrzatów do juniorów 
z podziałem na dziewczęta oraz chłopców. 
System rozgrywek dostosowany był do ilości 
zgłoszeń w poszczególnych kategoriach. 
Rozegrano dziesiątki emocjonujących spotkań, 
które stały na naprawdę wysokim poziomie. 

Po zakończonych rywalizacjach kategorii 
młodszych (skrzaty, żacy i młodzicy) oraz 
kategorii starszych (kadeci i juniorzy) odbyły 
się dekoracje. Czołowe trójki otrzymały 
medale, puchary oraz dyplomy a także nagrody 
rzeczowe (nagrody ufundowała firma Autos). 

Wszyscy uczestnicy uhonorowani zostali 
p a m i ą t k o w y m i  m e d a l a m i  o r a z  m i e l i 
zapewnione wyżywienie. Nikodem Waldowski 
jako jedyny z grających solecczan wywalczył 
podium. W turniej indywidualnym juniorów 
(roczniki 2005 - 2008) zajął trzecie miejsce.

- Cieszymy się, iż po raz kolejny turnieje 
tenisa stołowego organizowane w Solcu 
Kujawskim mają tak wyśmienitą frekwencję 
i że, miejmy nadzieję, wszyscy uczestnicy są 
z a d o w o l e n i .  Z a p r a s z a m y  n a  k o l e j n e 
organizowane przez nas imprezy – mówi 
zadowolony Łukasz Czarczyński, prezes UKS 
„Top”.

W meczu 4 kolejki I ligi tenisa 
stołowego UKS „Top” podejmował 
(wyjątkowo w hali soleckiego OSiR-u) 
zespół Proste Domy Gorzovia Gorzów 
Wielkopolski. Po trzech dość wyraźnych 
porażkach na początku sezonu (z Zieloną 

Górą, Ostródą i Karnieszewicami), właśnie 
mecz z Gorzovią wydawał się tym, 
w którym solecczanie mieli nawiązać 
walkę i pokusić się o zdobycz punktową. 
Tak też się stało. Mecz wygrali solecczanie 
6:4. Wielkie brawa dla całej drużyny oraz 
dla kibiców, którzy głośnym dopingiem 
wspierali nasz zespół. Kolejny mecz 
(5 kolejka) rozegramy 28 października br. 
w Gdańsku z miejscowym AZS II Gdańsk. 
Natomiast następny pojedynek w Solcu 
(ko le jka  6 )  p rzec iwko  reze rwom 
superligowego Dekorglassu Działdowo, 
UKS „Top” rozegra 11 listopada br.

Pierwsza
wygrana

Ogólnopolski
turniej

UKS „Top” i Powiat Bydgoski 
z a p r a s z a j ą  d o  u d z i a ł u 
w Mistrzostwach Powiatu w tenisie 
stołowym drużynowym w ramach 
Igrzysk Dzieci, Igrzysk Młodzieży 
Szkolnej oraz Licealiady dziewcząt 
i chłopców. Zawody odbędą się w sali 
gimnastycznej Szkoły Podstawowej 
n r  1  w  S o l c u  K u j a w s k i m 
(ul. Tartaczna 25) 27 października 
br. od godz. 9.30. Zapisy w systemie 
S R S  n a  w w w. s r s . s z s . p l  d o 
22 października.

Fot. Fabian Popielewski



Wiele atrakcji dla najmłodszych 
przygotował urząd marszałkowski, który 
zorganizował w naszym mieście rodzinny 
piknik europejski. Do udziału w imprezie 
zaprosił solecczan marszałek Piotr 
Całbecki. Co czekało na przybyłych 7 
października na parking przy Ośrodku 
Sportu i Rekreacji? Nad wszystkimi 
górowali klauni na szczudłach, rozdający 
balony w różnych kształtach misternie 
skręcane. Malowanie twarzy, budowanie 
z patyków, wielkoformatowe gry i wiele 
innych animacji dla dzieci. Najodważniejsi 
wzięli udział w konkursie wiedzy o Unii 
Europejskiej. Odpowiedzi na nawet 
z pozoru trudne pytania nie sprawiały 
kłopotu. Na scenie były występy, a obok na 
telebimie prezentowano inwestycje, 

dofinansowane ze środków unijnych, zrealizowane w naszym 
województwie. Wprawdzie było chłodno i dżdżysto, jednak 
saturator z wodą Krystynka i oranżadą się przydał. Na zakończenie 
imprezy zaśpiewał Baranovski, ciepło przyjęty przez publiczność 
zgromadzoną pod sceną. Podczas pikników urząd marszałkowski 
rozpowszechnia wiedzę o Funduszach Europejskich. Nie inaczej 
było w Solcu Kujawskim.

W świetlicy Szkoły Podstawowej nr 4 zrobiło się kolorowo. 
Na jednej ze ścian pojawił się „mural” przedstawiający zabytki 
i atrakcje Solca Kujawskiego, na drugiej zaroiło się od bohaterów 
literackich z ulubionych książek uczniów. Szare dotąd schody 
nabrały kolorów, a ściany między oknami ozdobiły stosy książek, 
magiczne kamieniczki i podobizna patronki Marii Skłodowskiej - 
Curie. Za projekt i wykonanie odpowiedzialne były niezwykle 
kreatywne i pracowite Aleksandra Kołodyńska i Jowita Dec. Cała 
społeczność szkolna  jest pod wrażeniem talentu pań i serdecznie 
dziękuje za stworzenie tak przyjemnego miejsca.

Piknik
europejski
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